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The Spanish Civil War of 1936-1939s 

in interpretations of the Francoists-revisionists  

 

The Spanish Civil War of 1936-1939s between Republicans and almost 

fascist at that time Franco became a harbinger of the Second World War and was 

remembered mainly due to the international brigades and the slogan "No pasarán!". 

The Francoists have come to power for forty years and after they have committed a 

political suicide by giving way to democratically elected governments almost 

voluntarily. It is important that Spanish reconciliation has begun under Franco, and 

democratic transit took place under the slogans of national unity and all-

forgiveness. The Francoists who were the winners in the civil war have admitted 

that they were not right in everything, and the lost Republicans have returned to 

Spain and received a moral satisfaction. The civil war, it seemed, ended forever. 

However, history as a policy turned into the past has its own logic; and the more 

the Republicans played back, engaged in actually revanchism, the louder voices of 

those who tried to defend the achievements of the Franco regime. Sixty years after 

its completion, the civil war erupted with renewed vigor; not on the battlefields, 

but in the Parliament and in the media. The Republicans` «old truth» about the 

civil war has turned out to be half-hearted, i.е. a lie; however, the «new truth» 

which pretended on the historical objectivism, has turned out to be just a revised 

version of the « old good Frankoism». But if the Republicans reproduced their 

tradition, the Francoists-revisionists have renewed their historical discourse in 

principle.  
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Испанская гражданская война 1936-1939 гг.  

в интерпретациях франкистов-ревизионистов 

 

Испанская гражданская война 1936-1939 гг. между республиканцами и 

фашиствующими на тот момент франкистами стала провозвестницей Второй 

мировой войны и запомнилась по большей части благодаря 

интернациональным бригадам и лозунгу «No pasarán!». Франкисты пришли к 

власти на сорок лет, после чего совершили политическое самоубийство, 

почти добровольно уступив руководство страной демократически избранным 

правительствам. Важно, общеиспанское примирение началось еще при 

Франко, а демократический транзит проходил под лозунгами национального 

единства и всепрощения. Победившие в гражданской войне франкисты 

признали, что были правы не во всем, а проигравшие республиканцы 

вернулись в Испанию и получили моральное удовлетворение. Гражданская 

война, казалось бы, закончилась навсегда. Однако история как политика, 

обращенная в прошлое, имеет свою логику; и чем больше бывшие 

республиканцы отыгрывали назад, занимаясь фактически реваншизмом, тем 



громче оказывались голоса тех, кто встал на защиту достижений 

франкисткого режима. Через шестьдесят лет после своего завершения 

гражданская война разразилась с новой силой; но уже не на полях сражений, 

а в парламенте и в СМИ. «Старая правда» республиканцев о гражданской 

войне оказалась половинчатой, т.е. ложью; однако и «новая правда», 

претендующая на исторический объективизм, оказалась всего лишь 

переработанной версией «старого доброго франкизма». Но если 

республиканцы воспроизводили свою традицию, то франкисты-

ревизионисты обновили свой исторический дискурс принципиально.  

 

 


